
Protokół z wspólnego posiedzenia 
Komisji Kultury i Oświaty oraz  

Komisji Finansowo - Gospodarczej 
odbytego w dniu 26 stycznia 2009r. 

 
 
Posiedzenie rozpoczęła o godzinie 9:20 Przewodnicząca Lesińska. W posiedzeniu udział wzięło 7 z 10 
członków Komisji oraz: 
Wójt Gminy – Bogdan Kemnitz 
Zastępca Wójta / Sekretarz Gminy – Genowefa Przepióra 
Skarbnik – Mirosława Nowak 
Jan Rajchelt – Prezes Zarządu Gminnego OSP 
Zbigniew Banaszkiewicz – Komendant Gminnego OSP  
Zbigniew Szczepaniak – Kierownik Zespołu Dzielnicowych 
 
P o r z ą d e k   p o s i e d z e n i a: 
 
1. Bezpieczeństwo na terenie gminy. 
2. Sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 
Ad.1 
 
Przewodnicząca Lesińska poprosiła Pana Jana Rajchelta o przedstawienie sprawozdania z działalności 
OSP w roku 2008. 
Pana Rajchelt powiedział, że na terenie gminy działa 5 jednostek Ochotniczej Straży pożarnej 
• W 2008r. ogółem wyjazdów bojowych na poszczególne jednostki było: 
1. Kleszczewo 67 
2. Gowarzewo 12 
3.    Krzyżowniki 4 
4. Komorniki 5 
• Zdarzenia, do których wyjeżdżano w 2008 r. to: 
1. pożary 52 
2. wypadki 22 
3. LPR 1 
4. inne 13 
5. alarmy fałszywe 3 
• Zawody i rajdy, w których brali udział strażacy z OSP 
1. 15.V Gminne zawody sportowo-pożarnicze MOP wg CTIF 
2. 15.V Gminne zawody sportowo-pożarnicze seniorów  
3. 21.V Wojewódzkie Zawody sportowo-pożarnicze wg CTIF w Kleszczewie 
4. 31.V udział 4 drużyn MDP w rajdzie w Biedrusku 
5. Zawody Obrony Cywilnej 
6. XI udział w międzygminnych manewrach pożarniczych Gułtowy 
• Szkolenia i kursy 
1. marzec kurs ratownictwa medycznego – udział brało 3 druhów 
2. lipiec kurs operatorów sprzętu – udział brało 25 druhów 
3. lipiec kurs ratownictwa technicznego – udział brało 25 druhów, wszyscy zdali egzamin i mogą      
brać udział w ratownictwie drogowym 
4.    listopad kurs recertyfikacyjny ratownictwa medycznego – udział brało 3 druhów, co 3 lata trzeba 
powtórzyć taki kurs 

 



5. listopad kurs w Rogoźnie dla Komendantów Gminnych – udział brał 1 druh 
6. kurs Dowódców Sekcji  w Mosinie – udział brało 4 druhów 
7. szkolenia udoskonalające na posiadanym sprzęcie w poszczególnych jednostkach (w 
Kleszczewie w co drugi wtorek, w pozostałych jednostkach wg potrzeb) 
8. szkolenie MDP wg regulaminu CTIF 
• Środki na utrzymanie osp 
1. Urząd Gminy – środki na bezpieczeństwo(środki   budżetowe) 
2. KSRG – 2000 zł 
3. Zarząd Główny – 3000 zł 
4. Starostwo Powiatowe – 1400 zł 
5. Fundusze wiejskie (sołeckie 
6. sponsorzy (Autostrad Wielkopolska SA nagrody na zawody) 
7. zbiórki pieniężne (Gowarzewo) 
8. składki członkowskie 
9. dotacje do zakupów w sklepie z Zarządzie Wojewódzkim (ok. 10 000 zł) 
• Zakupy sprzętu i umundurowania 
1. chełmy bojowe 9 szt.  
2. mundury USP 6 szt. 
3. buty dowódczo-sztabowe 15 par 
4. mundury koszarowe 14 szt. 
5. koszulki strażackie 10 szt. 
6. mundury wyjściowe 3 szt. 
7. czapki rogatywki 3 szt. 
8. prostownik rozruchowy 1 szt. 
9. sprężarka 1 szt. 
10. inny drobny sprzęt i części zamienne 
• Inne działania: 
1. coroczny capstrzyk strażacki (w  roku  20080) Komorniki 10.V 
2. współorganizowanie Dnia Dziecka w Gowarzewie 
3. współorganizowanie i udział w zawodach strzelniczych w Tulcach 
4. współorganizowanie i udział w zawodach tenisa stołowego w Kleszczewie 
5. pomoc przy organizowaniu festynów wielskich i utrzymanie bezpieczeństwa podczas ich 
trwania 
6. obstawa trasy wyścigu kolarskiego o puchar Wójta 
7. udział w zapewnieniu bezpieczeństwa podczas spotkań młodzieży w Lednicy 
8. obsługa uroczystości kościelnych 
9. udział w szkolnych pogadankach na temat bezpieczeństwa 
10. organizowanie spotkań noworocznych, ognisk dla MDP i zabaw 
• Inne działania: 
1. naprawa bieżąca samochodów i sprzętu drobnego, naprawy wykonywane własnymi siłami 
(zbiorniki w Starze, węże, oświetlenie, bosaki itp.) 
2. remonty budynków OSP ( np. smołowanie dachów, malowanie,wymiana lamp) 
3. zainstalowanie urządzeń alarmowych – firma zewnętrzna 
• Wyróżnienia i nagrody 
1. III miejsce dla Strażaka Roku Powiatu Poznańskiego dla Jana Rejhelta 
2. 3000 zł dotacji na wniosek Zarządu Powiatowego za turniej sołectw i tenisa stołowego 
3. przydział 2 radiostacji przenośnych przez Komendę Miejską PSP 
• Porażki 
1. nie przyznanie samochodu bojowego z WRPO. W uzasadnieniu napisano, że gmina nie posiada 
obszarów leśnych i dużych zakładów przemysłowych. 

 



2. kłopoty z rejestracją w KRS jednostek OSP 
 
Pani Przewodnicząca podziękowała za sprawozdanie oraz zapytała czy radni mają pytania. 
Radny Urbaniak zapytał czy zdarzają się problemy ze skompletowaniem samochodu bojowego do 
wyjazdu. 
 Pan Rajchelt powiedział, że nie. Druhowie, którzy pracują i mają problem ze zwolnieniem się, jadą w 
godzinach wolnych od pracy. 
Radny Urbaniak zapytał o ilość druhów z OSP Komorniki, którzy brali udział w szkoleniach. 
Pan Rajchelt odpowiedział, że w dwóch kursach brało łącznie udział 7 druhów. Kursy zakończyły się 
egzaminem-wszyscy zdali. 
Przewodnicząca Lesińska zapytała, kto opłaca kursy dla OSP. 
Pan Banaszkiewicz powiedział, że kursy są darmowe jedynie OSP opłaca paliwo na dojazd. 
Pani Przewodnicząca zapytała o sprzęt, jakim dysponują jednostki. 
Pana Banaszkiewicz stwierdził, że w OSP Kleszczewo ma kompletny sprzęt do ratowania życia. Z 
racji zwiększającej się ilości wyjazdów z OSP Gowarzewo należy również uposażyć tę jednostkę. Są 
problemy, aby zarejestrować OSP Gowarzewo jako stowarzyszenie, dlatego nie można starać się o 
dotacje.   Przewodnicząca  zaproponowała aby wykorzystać  możliwość przesunięcia sprzętu z OSP 
Kleszczewo do OSP Gowarzewo, a dla  jednostki   w   Kleszczewie   wnioskować o  fundusze 
zewnętrzne Pan Banaszkiewicz podkreślił, że najważniejsze jest, aby OSP Gowarzewo miało sprzęt 
ratownictwa drogowego.  
Radna Sznajder zapytała, kto wysyła jednostki strażackie na akcje. 
Pan Banaszkiewicz odpowiedział, że Miejska Jednostka Kierowania. Tylko OSP  Kleszczewo jest 
zgłoszone do Rejestru Krajowego.  
Radny Urbaniak zapytał, po co utrzymywać OSP Komornikach. Może należy ulepszyć OSP w 
Kleszczewie i Gowarzewie a resztę zlikwidować. 
Pan Rejchelt odpowiedział, że jednostka w Komornikach jest bardzo potrzebna. Może jednostka nie 
ma wystarczającego sprzętu, ale ma świetnych fachowców, którzy przy większych akcjach mogą się 
wymieniać i pomagać sobie nawzajem. 
Radna Michalak-Szczepaniak powiedziała, że na wsiach istnieje tradycja przynależności do straży 
pożarnej. Staż to nie tylko gaszenie pożarów, ale również pełni funkcję edukacyjną. 
Radna Kotecka powiedziała, że najprężniejsza sekcja Młodzieżowa OSP działała w Komornikach i 
zapytała czy nadal ta sekcja funkcjonuje. 
Pan Rajchelt odpowiedział, że zawody młodzieżowe miały pełen skład. Gowarzewo i Kleszczewo 
stanowiło jeden zespół ponieważ brakowało młodzieży w danych grupach wiekowych. 
Przewodnicząca Lesińska powiedziała, że na przełomie luty/marzec odbędą się zebrania wiejskie, na 
których należy zebrać informacje o  celowości   istnienia  jednostek  w  poszczególnych  
miejscowościach  ,dając  lokalnym  środowiskom   możliwość   decydowania  o  swoim  losie (   aby   
nie  były  to  decyzje które   zapadają  z  góry )OSP. 
Radny Drzewiecki zapytał, jaką kwotę potrzebuje OSP Gowarzewo. 
Pan Banaszkiewicz powiedział, że podstawowy zestaw do ratowania drogowego to koszt  ok. 20 000 
zł. Patrząc na fakt, że sprzęt ten może uratować życie to nie jest to duża suma pieniędzy. Pan Rajchelt 
dodał, że motywuje to strażaków do pracy. Oni jadąc do wypadku z pełnym wyposażeniem wiedzą, że 
mogą komuś pomóc. Ze względu na koszty należy jednostki  uposażać stopniowo. Całkowity koszt to 
ok. 100 000zł. 
Radna Sznajder zapytała o kwestię nieskoszonych poboczy ,i  czy  jest   rolą  straży  upominanie   ,że   
sucha  trawa  stanowi  zagrożenie  w  miesiącach   letnich. 
Pan Banaszkiewicz odpowiedział, że straż nie może nic z tym zrobić. 
Wójt podsumował spotkanie, mówiąc, że w ostatnich 2 latach nakłady na OSP w gminie Kleszczewo 
zostały podwojone. Nie otrzymaliśmy środków zewnętrznych na zakup samochodu bojowego, a w tym 
roku nie ma środków na rozwój kolejnej jednostki. Na szczęście strażacy zdają sobie sprawę z 

 



możliwości finansowych gminy i nie mają pretensji o to, że OSP Kleszczewo jest najlepiej 
wyposażone.  
Pan Rajchelt dodał, że OSP napisze wniosek do Straży w Poznaniu z prośbą o przekazanie sprzętu 
likwidowanego w ich jednostkach.  
Pani Przewodnicząca powiedziała, że należy stopniowo    doposażyć  także OSP w Gowarzewie. 
Pani Sznajder zapytała czy można przekazywać sprzęt z jednostki w Kleszczewie do innej jednostki. 
Pan Rajchelt odpowiedział, że tak, ale tylko używany. 
Ponieważ radni nie mieli więcej pytań Pani Przewodnicząca podziękowała za przybycie gościom. 
 
Następnie Pani Przewodnicząca poprosiła Pana Zbigniewa Szczepaniaka Kierownika Zespołu 
Dzielnicowych o  sprawozdanie  ze  stanu  bezpieczeństwa na terenie gminy roku 2008. 
Pan Szczepaniak przedstawił analizę zagrożenia przestępczością na terenie gminy porównując z całym 
rejonem Komisariatu Policji w Kórniku: 
 

Stwierdzone Wykrywalność % 
KP Kórnik Gm.Kleszczewo KP Kórnik Gm. Kleszczewo 

Przestępstwa 2007 2008 2007 2008 2007 2008 2007 2008 
Ogółem 550 517 85 100 53,5 58,7 44,6 45 
Rozbój 12 5 0 1 75 66,7 0 0 
Bójka, pobicie 4 4 0 0 100 100 0 0 
Kradzież 205 159 47 57 25,4 25 17 21 
W tym kradzież 
samochodu 47 38 7 15 6,1 12,8 0 6,6 
Kradzież z włamaniem 57 56 6 9 16,7 22,8 16,6 22,2 
Nietrzeźwi kierowcy 70 71 11 18 100 100 100 100 
Razem 202 222 21 15 68,4 79,7 48 86,6 

 
         Najwięcej przestępstw popełniono w miejscowości Tulce 33 przestępstwa w poszczególnych 
kategoriach: kradzież 20, w tym kradzież samochodu 11, kradzież z włamaniem 3, nietrzeźwy 
kierujący 5, inne 5 tj. 33% przestępstw oraz na terenie autostrady A2 - 18 przestępstw tj. 18%. Łącznie 
ww. miejscach popełniono 51% przestępstw. W innych miejscowościach tj. Gowarzewo 14 ( 14% 
przestępstw) , Kleszczewo 8 ( 8 % przestępstw).  
 
Najwięcej przestępstw popełniono w miejscowości Tulce 33 przestępstwa w poszczególnych 
kategoriach: kradzież 20, w tym kradzież samochodu 11, kradzież z włamaniem 3, nietrzeźwy 
kierujący 5, inne 5 tj. 33% przestępstw oraz na terenie autostrady A2 - 18 przestępstw tj. 18%. Łącznie 
ww. miejscach popełniono 51% przestępstw. W innych miejscowościach tj. Gowarzewo 14 ( 14% 
przestępstw) , Kleszczewo 8 ( 8 % przestępstw).  
 
W 2008 na terenie gminy Kleszczewo doszło do 9 wypadków drogowych ( 17 w 2007 r. ) w których 
nie zginęła żadna osoba (1 w 2007 r. ),  rannych zostało 12 osób ( 39 w 2007r). 
 
Na podstawie przyjętych zgłoszeń telefonicznych w Komisariacie Policji w Kórniku ( przyjętych 
bezpośrednio w Zespole dzielnicowych w Kleszczewie lub przez operatora 997 KMP w Poznaniu) 
stwierdzono: 
 
1. Tulce - 114 zgłoszeń  
- przestępstw 25 
 - interwencji 69 
 - kolizji – 10 
 - wypadków – 2 

 



 - nietrzeźwych kierujących – 7 
 - konwoje - 1 
 
2. Kleszczewo - 57 zgłoszeń 
- przestępstw – 4 
 - interwencji – 40 ( w tym 6 odwołano) 
 - kolizji drogowych – 8 
–wypadków drogowych- 0 
- nietrzeźwych kierujących – 3 
 - poszukiwanych zatrzymanych. - 2 
 
3. Krerowo - zdarzeń – 17 
 - przestępstw – 1 
 - interwencji - 10 
 
- kolizji - 5  
- wypadków drogowych - 0 
- nietrzeźwych kierujących - 1 
 
4. Śródka - zdarzeń – 7 
 - przestępstw - 7  
- interwencji – 2 ( 1 odwołana) 
-kolizji drogowych - 2 
- wypadków drogowych – 0 
- nietrzeźwych kierujących – 1 
 - holowanie pojazdu - 1 
 
5. Zimin - zdarzeń- 0 
 
6. Markowice - zdarzeń - 4  
- przestępstw – 1 
- interwencji - 3  
 
7. Bylin - zdarzeń 0 
 
8. Krzyżowniki - zdarzeń – 11 
 - przestępstw – 1 
 - interwencji - 9 
- kolizje drogowe - 1 
- wypadków -0 
 
9. Komorniki - zdarzeń 1 
 - interwencja - 1 
 
10. Nagradowice - zdarzeń 19 
 - przestępstw – 4 
 - interwencji - 11 
- kolizje drogowe - 1 
- wypadki - 1 
- nietrzeźwi kierujący - 1 

 



 
Ponadto na terenie gminy nałożono 59 mandatów karnych na kierujących, którzy popełnili 
wykroczenia drogowe na łączną sumę 11.600zł, w tym ok.40 mandatów za przekroczenie dozwolonej 
prędkości.  
Przewodnicząca Lesińska podziękowała Komendantowi Szczepaniakowi za sprawozdanie , zapytała 
czy radni mają pytania. 
Pani Sekretarz zapytała, dlaczego policja nie potrafi zlokalizować właścicieli quadów, które jeżdżą po 
parku i chodnikach Kleszczewa 
Komendant Szczepaniak powiedział, że policja musi dostać oficjalne zgłoszenie bądź musi złapać 
właściciela na quadzie. Bez tego nic nie mogą zdziałać. 
Pani Sekretarz zapytała jak wygląda praca policji na terenie gminy. Policja ma swoją siedzibę w 
Kleszczewie ale rzadko ich widać  pracujących  w  terenie..  
Komendant Szczepaniak odpowiedział, że policjanci główną część swojego czasu spędzają w terenie. 
Weekendami wspomagają pracę policji w Kórniku. To tylko doraźna pomoc. 
Pani Sekretarz zapytała o aktualne telefony policji. 
Komendant Szczepaniak poinformował, że nr telefonów policji będą podane    w „Samorządzie”, a 
także  podał do wiadomości radnym: 
p. Patoka 512-152-133 
p. Dominik 519-064-677 
p. Kasia Owsian Słomińska519-064-524 
Pan Wójt powiedział, że na terenie gminy obowiązuje opłata targowa. Problem stanowią handlowcy, 
którzy się przemieszczają i nie uiszczają opłaty. Wójt zapytał czy policja może to sprawdzać. 
Komendant Szczepaniak odpowiedział, że patrole będą to kontrolować. 
Pani Sekretarz stwierdziła, że w podanych statystykach nie ma Gowarzewa i Poklatek. 
Komendant Szczepaniak wyjaśnił, że dane te nie są ujęte osobno, ponieważ system komputerowy  
jeszcze na to nie pozwala. Dane te są ujęte w danych ogólnych a przedstawione  cyfry  przedstawiono  
losowo 
Przewodniczą Lesińska powiedziała, że akcja przeciw narkotykom odbiła się dużym echem wśród 
mieszkańców . Dodała, że akcje taki należy jak najczęściej powtarzać. 
Radna Kotecka zapytała czy policja dostaje informacje na temat narkotyków wśród młodzieży. 
Komendant Szczepaniak odpowiedział, że nie ma na terenie gminy poważnych  problemów  z  
narkotykami 
Radna Kotecka zapytała czy na terenie gminy zdarzają się przypadki przemocy w rodzinie. 
Komendant Szczepaniak zaprzeczył. 
Przewodnicząca Lesińska podsumowała sprawozdanie Komendanta Szczepaniaka oraz wyznaczyła 
priorytety do  realizacji  i do  przygotowania  na  najbliższą sesję ewentualnych  propozycji  rozwiązań 
problemów  : 
• należy zamontować monitoring na osiedlu w Tulcach  
•  trzeba zwiększyć bezpieczeństwo podczas dyskotek oraz kontrolować powroty młodzieży z 
dyskoteki, podczas których dochodzi do dewastacji wiat autobusowych  i znaków drogowych   
• prosi się policje o kontrole opłaty targowej 
• należy kontrolować prędkość na terenie Gowarzewa 
• należy rozwiązać problem quadów poruszających się po terenie gminy 
Przewodnicząca Lesińska podziękowała Komendantowi Szczepaniakowi za przybycie oraz zaprosiła 
na sesje Rady Gminy. 
Komendant Szczepaniak wyszedł. 
 
Ad. 2. 

 



Następnie Pani Sekretarz przedstawiła projekty uchwał nr XXVII/205/2009 w sprawie zatwierdzenia 
planu pracy Komisji Rewizyjnej: 

PLAN  PRACY  KOMISJI  REWIZYJNEJ 
na 2009r. 

 
Lp. Termin 

kontroli Przedmiot kontroli 
1. Luty 2009r. Kontrola gospodarki zasobami lokalowymi (koszty utrzymania, umowy 

najmu) 
2.  Marzec 2009r. Wykonanie budżetu gminy za 2008r. 

 Kwiecień 2009r. Komunikacja Gminna – analiza danych za I kwartał 2009 r. (komisja 
wyjazdowa) 

4. Maj 2009r. 
 

Ocena realizacji projektów planów odnowy miejscowości 

 
5.  Czerwiec 2009r. Działalność finansowa hal sportowych i bibliotek za 5 miesięcy 
6. Sierpień 2009r. Wykonanie budżetu za I półrocze 2009r. 
7. Wrzesień 2009r. Analiza realizacji projektów z udziałem środków unijnych  i 

zewnętrznych źródeł finansowania 
8. Październik 2009r. 

 
Finansowanie działalności placówek oświatowych publicznych i 
niepublicznych oraz organizacji pozarządowych 

 
 

Listopad 2009r. Kontrola wykonania uchwał podjętych przez Radę Gminy od listopada 
2008 r. do listopada 2009 r. 

10. 
 

Grudzień 2009r. Przygotowanie rocznego sprawozdania z działalności Komisji 
Rewizyjnej – realizacja zaleceń pokontrolnych oraz uchwalenie planu 
pracy na 2010r. 

 

Radni nie mieli uwag.  
Następnie Pani Sekretarz przedstawiła projekt uchwały XXVII/206/2009 w sprawie wysokości diet dla 
radnych oraz XXVII/207/2009 w sprawie wysokości diet dla sołtysów.  

Pani Skarbnik przedstawiła projekt uchwały XXVII/208/2009 w sprawie zmiany uchwały budżetowej 
na 2009 r.: informując o zamiarze wprowadzenia do niej następujących zmian: 
- po stronie dochodów   
- w dziale 700 Gospodarka mieszkaniowa zwiększono środki z tytułu sprzedaży nieruchomości 

- w dziale 801 Oświata i wychowanie wprowadzono środki z tytułu odszkodowania z Towarzystwa 
Ubezpieczeniowego za szkodę powstałą w Zespole Szkół w Tulcach na 6.750 zł.  Środki te po stronie 
wydatków przeznaczono na pokrycie szkody w Zespole Szkół. 
- po stronie wydatków  

- w dziale 600 Transport i łączność wprowadzono dotację celową w wysokości  41.641 zł na pokrycie 
udziału w kosztach zadania  związanego z lokalnym transportem autobusowym na odcinku od granicy 
Gminy Swarzędz do miejscowości Tulce. 
- w dziale 750 wprowadzono plan w wysokości 3.100 zł na dofinansowanie Miastu Poznań pomocy 
finansowej w formie dotacji celowej na badania dotyczące funkcjonowania i kierunków rozwoju 
poznańskiego obszaru metropolitalnego.   

 



Pani Skarbnik powiedziała, że jest to tylko zapis techniczny. 26 stycznia miał odbyć się przetarg na 
sprzedaż gruntów, ale nikt się nie zgłosił. 
Radna Michalak-Szczepaniak zapytała jakie grunty gmina sprzedaje. 

Pani Skarbik odpowiedziała, że w Krzyżownicach. 
Pani Sekretarz poprosiła o wyznaczenie przedstawiciela Rady Gminy do uczestnictwa w Komisji 
Mieszkaniowej, którą powołuje Wójt.  
Przewodnicząca Lesińska zaproponowała Radną Michalak-Szczepaniak, ponieważ pracując 
dotychczas   w  OPS-ie  dobrze   zna lokalne środowisko. 
Radni poparli  kandydaturę. 

 
Ponieważ Radni nie mieli więcej uwag Przewodnicząca Komisji o godzinie 12:45 zamknęła obrady.  

 
 
Protokołowała:                                     
Katarzyna Osuchowska                     Za zgodność z przebiegiem posiedzenia 

         Przewodnicząca Komisji 
                 Ewa Lesińska 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 


